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OBEC HEŘMANOVOBEC HEŘMANOV

Že tato osada byla již v začátku našeho 

letopočtu osídlena dokazují sbírky 

z doby kamenné tam nalezené. Kdy byla 

osada založena není známo. V seznamu 

vydaném v polovině 17. století  uváděna 

není. Pravděpodobně byla osada postave-

na jako dvůr Joachimem z Nosticů, maji-

telem panství v Kolešovicích r. 1681-

1694. V Kolešovické matrice roku  1718 -

20 se jméno různí. Jednou se uvádí 

Herrmannsdorf, pak Herrmannshof a 

také Tchischkahof – Neuhof. /

Heřmanov,   Heřmanův dvůr,  Čížkov –

nový dvůr/.  Při jednom křtu je místo 

napsáno jako Nový Dvůr, v závorce    

Heřmanův Dvůr. Stávající dvůr byl majetek velkostatku v Kolešovicích. Po roce 1945 byla osada plně osídlena a 

velmi živá. V roce 1949 tam bylo založeno jedno z prvních JZD na okrese. Prvním předsedou družstva byl 

František Kučera. Začalo se budovat ku prospěchu všech. Byla postavena drůbežárna a ubytovna pro česáče 

chmele. V pozdějších letech bylo družstvo sloučeno s kolešovickým JZD. Elektrifikace obce byla provedena  

v roce 1950. Osada měla své zastoupení v MNV Kolešovice. Čísel popisných bylo v Heřmanově 43, ale hodně 

rodin odtud přesídlilo a domky zakoupili chalupáři.  V současné době žije v Heřmanově pouze 10 stálých      

obyvatel.         - li -

Léto je pryč

Letošní léto je nenávratně pryč. K dětem bylo štědré vysokými teplotami, zemědělcům a 

zahrádkářům nadělalo vrásky z nedostatku deště, houbaři si stěžovali, že letos nerostly 

v okolí Kolešovic ani prašivky. Zato ale přálo výletům, dovoleným a návštěvám. Jednou 

přijela dávná kamarádka, přišli přátelé, jelo se k příbuzným, užívali jsme si vnoučat. A 

babičky vyvařovaly na přání. Borůvkové knedlíky, svíčkovou, řízky, pekly štrúdl  i         

věnečky. A když přijeli známí? Zahanbit se nenecháme. Došlo na recepty z babiččiny      

kuchařky, čínské kuchyně, grilování , trouba byla zapnutá téměř permanentně. Tu ochut-

náte, trochu přisolíte a ochutnáte znova, strávníci jídlo pochválí a přidají si. Máte       

radost a přidáte si s nimi. V houfu vždycky chutná víc. Trochu zbylo? Přeci to nevyhodím! 

Na výletě si dopřejete kopeček zmrzliny.  Večer zapnete televizi a ejhle, vaří se snad na 

všech  programech. Další inspirace. A najednou je po prázdninách, návštěvách i výletech. 

Zbyla chvilka pro sebe. Kadeřnice, pedikúra  a pořád to nějak není ono. Stoupnete na 

váhu a zjistíte, že máte tři kila navíc. Některá je přijme s klidem  za vlastní a koupí trič-

ko XXXL, jiná začne držet dietu, další se pustí do cvičení. Mně se ani jedna varianta    

nezamlouvá. Snad s podzimními pracemi na  zahrádce….Ale hned v září jdu na kontrolu 

do dia poradny. Tak mi držte palce, ať nedostanu  od paní doktorky moc vynadáno.                                                                                            

- li -



Zastupitelé obce se sešli na poradě dne 10. září 2012 a projednali:  

Přítomni:  M. Brabcová, M. Dvořák, J. Kovář,  J. Čečrdle, T. Hrenák, J. Hrenáková, J. Procházka,                       

- Zastupitelé se dohodli na termínu veřejného zasedání, které se bude konat 25. září 2012 od 19 hodin na přísálí    
kulturního domu. Starosta seznámil zastupitele obce s hlavními body programu veřejného zasedání.                                
-  Proběhla diskuse ohledně kulturních akcí pravidelně obcí konaných ve 4. čtvrtletí. Jedná se o rozsvícení vánočního 
stromku o 1. adventní neděli, vánoční představení v kostele v Kolešovicích a divadelní představení na sále kulturního 
domu. Starosta a referent OÚ do příští pracovní porady zjistí možnosti představení a jejich termíny. Za tímto účelem 
bude kontaktován Divadelní soubor Tyl Čistá. 
- Zastupitelé v krátkosti zhodnotili  akci Dočesná 2012, která se konala 8.9.2012 na dolní návsi u tyčové chmelnice.  
- Starosta obce přítomné zastupitele pozval na Křivoklátské panování, které se bude konat tuto sobotu 15.9.2012 a 
také je seznámil s jeho celodenním programem.                   
- Na základě předchozí osobní návštěvy a dohody se starostou obce, doručilo občanské sdružení Aves se sídlem na 
Kladně, mezi jejíž hlavní činnosti patří záchrana volně žijících živočichů, dopis s prosbou o finanční příspěvek  na 
podporu jejich činnosti. Starosta navrhl částku pro letošní rok 10.000,- Kč a přítomní zastupitele s tím vyslovili sou-
hlas.                 
- Starosta předložil k nahlédnutí návrh závěrečného vyhotovení KPÚ v k.ú. Kolešovice a Zderaz.                  
- Pan ing. Robert Klement doručil na obec podklady pro vypsání výzvy na dodavatele projektové dokumentace  pro 
vydání územního rozhodnutí a stavebního povolení na výstavbu vodovodu. Starosta s tímto návrhem zastupitele se-
známil a zároveň upřesnil, že výzva na dodavatele bude vypsána až po ukončení KPÚ v k.ú. Kolešovice a Zderaz a 
zapsání nového uspořádání pozemků do katastru nemovitostí. To by se mělo uskutečnit koncem 1. čtvrtletí příštího 
roku.  To již bude jisté, se kterými majiteli bude nutné v případě výstavby jednat.                  
- Zastupitelé diskutovali nad rekonstrukcí budovy pošty. Jedná se o vybudování nového WC v prostorách České    
pošty v přízemí a v patře pro knihovnu a klubovnu ČSŽ. V současné době je pro zaměstnance pošty k dispozici mo-
bilní WC, které neodpovídá současným hygienickým předpisům. Pokud by obec rekonstrukci neprovedla, mohl by to 
být důvod ze strany České pošty pro uzavření pobočky v Kolešovicích.  Součástí rekonstrukce bude vybudování 
vlastního vodovodu, vnitřní kanalizace a žumpy na vyvážení.                    
- Starosta seznámil zastupitele s návrhem rámcové partnerské smlouvy mezi obcí Kolešovice a Rakovnickem o.p.s. 
Účelem této smlouvy je úprava vzájemných práv a povinností smluvních stran k zajištění činnosti MAS Rakovnicko 
na období 2014-2020. Tato smlouva bude projednána na veřejném zasedání.                    
- Po úspěšné kontrole čerpání dotace na akci „Pojďme ven aneb obnova komunitního života v obci“ ze strany posky-
tovatele dotace Ministerstva zemědělství prostřednictvím SZIF a na základě žádosti obce, byla na běžný účet obce 
připsána dotační částka ve výši 637.181,-  Kč.                  
-  Starosta přečetl dopis, který bude zaslán na MZe ČR, odbor vodovodů a kanalizací. Obsahem dopisu je dotaz v 
jakém časovém horizontu může obec očekávat poskytnutí dotace na dostavbu splaškové kanalizace.  
- Dne 4.9.2012 proběhla na OÚ dílčí kontrola hospodaření obce, kterou vykonal KÚSK, odbor finanční kontroly. 
Výsledek kontroly zní, že nebyly v hospodaření zjištěny žádné závady a nedostatky. Dne 5. 9. 2012 proběhla dílčí 
kontrola hospodaření Svazku obcí mikroregionu Kněževes, jíž se starosta zúčastnil jako předseda Svazku. Při kontro-
le nebyly zjištěny závady či nedostatky.                   
- Kontrolní výbor vypracoval zprávy o kontrole plnění usnesení. Všechna usnesení jsou průběžně plněna a nebyly 
shledány žádné závady. Zprávy kontrolního výboru budou projednány na veřejném zasedání.                   
- Starosta přečetl návrh pravidel pro zadávání veřejných zakázek malého rozsahu, která vypracoval referent OÚ. Ty-
to pravidla budou projednána na veřejném zasedání obce. Podle těchto pravidel se bude obec řídit při výběru dodava-
tele s hodnotou zakázky pod 500.000 Kč bez DPH na dodávku služeb a u stavebních prací s hodnotou pod 1 mil. Kč 
bez DPH.                  
- ČIŽP, oblastní inspektorát Praha, vykonala dne 21.8.2012 v rámci dozoru kontrolu dodržování povinností dle záko-
na č. 254/2001 Sb., o vodách, při provozování ČOV Kolešovice.  Při kontrole nebyly zjištěny závady v provozu 
ČOV a při kontrole výsledků rozborů vypouštěných odpadních vod nebylo zjištěno překročení povolených limitů.      
- Obec obdržela od MěÚ Rakovník, odbor výstavby, souhlas s odstraněním stavby Kolešovice č.p. 182.  Další postup 
prací při odstraňování stavby bude konzultován s ing. Satranským.                   
- Od 10.9.2012 nastoupil na VPP pan Karel Berky za české peníze. Zatím má smlouvu sepsanou do 30.11.2012. Na 
základě dalšího jednání s ÚP je předpoklad, že od 1.10.2012 nastoupí ještě jeden zaměstnanec za evropské peníze.      
- Starosta zastupitele seznámil s čerpáním rozpočtu k 31.08.2012. Příjmy dosahují 10.268.322,24 Kč, výdaje 
9.032.364,51 Kč a zůstatek na běžném účtu je 3.649.885,86 Kč.                  
- Obec obdržela, na základě její žádosti a předložené zpracované dokumentace, povolení k nakládání s povrchovými 
vodami a jejich akumulaci ve stávajícím vodním díle „Malá vodní nádrž Zderaz“ ( U Balounů). 

OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE --- ČINNOST ZASTUPITELSTVA OBCE ČINNOST ZASTUPITELSTVA OBCE ČINNOST ZASTUPITELSTVA OBCE 

Ve dnech 12. a 13. října 2012 se konají VOLBY DO ZASTUPITELSTVA STŘEDOČESKÉHO KRAJE. Volební místnost v 
obřadní síni Obecního úřadu Kolešovice bude v pátek 12. 10. 2012 otevřena od 14 do 22 hodin a v sobotu 13. 10. 
2012 od 8 do 14 hodin. Voličům budou doručeny volební lístky  do 9.10.2012. V případě, že někdo bude požadovat 

přenosnou volební schránku, toto ať oznámí v kanceláři OÚ Kolešovice nebo na tel. 313 582 296.  



Český svaz chovatelů ZO Kolešovice pořádá v sobotu 13.října a v  Český svaz chovatelů ZO Kolešovice pořádá v sobotu 13.října a v  Český svaz chovatelů ZO Kolešovice pořádá v sobotu 13.října a v  

neděli 14.října 2012 tradiční výstavu králíků,  holubů, drůbeže, neděli 14.října 2012 tradiční výstavu králíků,  holubů, drůbeže, neděli 14.října 2012 tradiční výstavu králíků,  holubů, drůbeže, 

okrasného ptactva  a drobného zvířectva. Výstavní areál na faře je okrasného ptactva  a drobného zvířectva. Výstavní areál na faře je okrasného ptactva  a drobného zvířectva. Výstavní areál na faře je 

otevřen v sobotu od 8 do 16 hodina v neděli od 8 do 14 hodin. otevřen v sobotu od 8 do 16 hodina v neděli od 8 do 14 hodin. otevřen v sobotu od 8 do 16 hodina v neděli od 8 do 14 hodin. 

Srdečně zvou pořadatelé! Srdečně zvou pořadatelé! Srdečně zvou pořadatelé! 

ŽI J Í  MEZI NÁMI . . .Ž I J Í  MEZI NÁMI . . .Ž I J Í  MEZI NÁMI . . .

Dnešní „oběť“ mého zpovídání znají snad všichni      

kolešovičtí občané. Stále veselá, hubatá, pro peprnější 
slovo nejde daleko, v žádné společnosti ji nejde        

přehlédnout.  Asi jste již poznali, že se jedná  o                      
paní  Evu  Podolkovou .                                                                                                                            

Po kom jsi zdědila tuhle šťastnou povahu? Nebo je to 

datem tvého narození?/24.12.1940/.                                

Asi po   tatínkovi, ale i maminka byla veselá. Ale  ne-

mysli, tatínek byl sice veselá kopa, ale doma byl pěkný 

pedant. Oběd musel být ve 12 hodin na stole a nás děti 

měl pořád pod kontrolou. Ale nikdy nás neuhodil, uměl 

odpouštět. A byl pořádně měkkosrdcatý. Plakal i při 

hymně.                                                                                

Jsi odjakživa kolešovická?                     
Ne, pocházím z Kněževsi a do Kolešovic  jsme se přistě-

hovali v roce 1945 a já jsem nastoupila do 1. třídy k p. 

uč. Lehovcovi.  Do šesti let mi zbývaly ještě plné čtyři 

měsíce. Ve třídě nás bylo 32 a tak se s námi nikdo    

nemazal. Kdo zlobil, dostal rákoskou a příště si dal 

pozor.            

A co po vyučování?   

Jé, doma bylo práce. Chodili jsme na trávu, na kopři-

vy, na klásky, pást a koupat husy na potok, mytí nádo-

bí, pomoc při praní prádla, nošení vody. Taky jsem se 

učila s maminkou vařit. Moc času na hraní a          

lumpárny nám nezbývalo.  

A co v pozdějším věku?             

Chtěla jsem být zdravotní sestrou. Ale naši měli pole a 

tak nás nikoho ze třídy ze zemědělství nepustili. Jedině 

na zemědělské učiliště do Jesenice a tam mě maminka 

nechtěla dát. Bála se o mne. Narodila jsem se jí, když 

jí bylo 40 let a když jsem se chtěla učit hrát na harmo-

niku, pustila mne do hudebky jen na krátkou dobu a                             

pak už jsem se musela učit hrát sama.  

Hned po škole jsem nastoupila na brigádu do JZD. 

Vybírat brambory,  řezat chmel, česat ovoce a pomáha-

la jsem při mlácení obilí.  Taky jsem pracovala v lese, 

čistila jsem větve od kůry.                                                                                                                                         

A co jiné tvé koníčky kromě harmoniky?                  
Já vím, na co narážíš. Vzpomínám na Vánoce, kdy 

bratr dostal televizi a já vytouženou motorku. Byla to 

Jawa 250, vyrobená v roce 1959 a naši mi ji koupili už 

použitou. Ale byla spolehlivá a sloužila nám hodně 

dlouho. Co výletů jsme s ní podnikali!                                                                       

A rodina?               

Dva dny po osmnáctých narozeninách jsem se po tříleté 

známosti vdala. Manžel Josef byl o deset let starší. 

Chodívali jsme cvičit do Sokolovny, scházeli jsme se 

s celou partou, zpívali jsme, dělali táboráky, prostě 

jsme všichni mladí ve vsi drželi pohromadě. Pracovala 

jsem 28  let v Domově důchodců, ze začátku jako     

uklizečka, později se ze mne stala pomocná zdravotní 

sestra, tak, jak jsem si kdysi přála. Před šesti lety jsem 

ovdověla. Mám dvě dcery, 4 vnoučata a 2 pravnoučata. 

Moc mi všichni  pomáhají. Žiji mezi svými šťastně, až 

na to zdraví. V roce 2001 mi „instalovali“ umělý kyčel, 

v roce 2009 druhý, a v roce 2010 endoprotézu kolene. 

V roce 2011 mám třikrát operovaný druhý kyčel. Už 

abych se bála vyjít ven při bouřce, aby do mne         

neuhodilo. Teď je mojí velkou zábavou televize a kama-

rádky, které mne navštěvují. Chodím o dvou francouz-

ských holích, ale mezi lidi vyjdu ráda. Spolu s Evou 

Procházkovou a Lenkou Štillerovou organizuji již   

několik let setkání důchodců.  Jen  roznášení  pozvá-

nek jsem musela předat jiným .  Vždycky se na setkání  

moc těším.

Děkuji za rozhovor a přeji stále dobrou náladu ještě   

hodně, hodně let.                                   - li -

Český svaz žen Kolešovice zve občany na Český svaz žen Kolešovice zve občany na Český svaz žen Kolešovice zve občany na 

tradiční                                                   tradiční                                                   tradiční                                                   

POSVÍCENSKOU ZÁBAVU,POSVÍCENSKOU ZÁBAVU,POSVÍCENSKOU ZÁBAVU,                                          

která se koná na sále Kulturního domu v   která se koná na sále Kulturního domu v   která se koná na sále Kulturního domu v   

sobotu 13.10.2012 od 20 hodin.  K tanci a sobotu 13.10.2012 od 20 hodin.  K tanci a sobotu 13.10.2012 od 20 hodin.  K tanci a 

poslechu hrají Ferneti. Vstupné: 70,poslechu hrají Ferneti. Vstupné: 70,poslechu hrají Ferneti. Vstupné: 70,--- Kč. Kč. Kč. 

KULTURNÍ NABÍDKA KULTURNÍ NABÍDKA KULTURNÍ NABÍDKA 



ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA KOLEŠOVICE ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA KOLEŠOVICE ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA KOLEŠOVICE 

NAVŠTĚVA V PRVNÍ TŘÍDĚ

První den školního roku praskala první třída ve švech. Do 
třídy se vešli prvňáčci s rodiči, sourozenci, prarodiči a      
přáteli. Nechyběli jako každý rok zástupci spádových obcí 
paní starostka Jiřina Milerová z Hořesedel, pan starosta Ivan 
Fides z Hořoviček za zřizovatele školy pan starosta Martin 
Dvořák. Kandidát za ODS pro volby do Zastupitelstva     
Středočeského kraje ing. Pavel Vaic a ředitel Rakovnicko 
o.p.s. pan Radomír Dvořák, kteří nepřijeli s prázdnou. Kufří-
ky se školními potřebami a reflexní vestou pro bezpečné 
vycházky přivezl pan ing. P.  Vaic. Školní potřeby na kresle-
ní předal pro prvňáčky pan R. Dvořák. Každý rok děti na-
jdou na své lavici dárky od kolešovických žen a ani letos 
tomu nebylo jinak předsedkyně svazu paní Marie Šlégrová rozdala na lavice omalovánky. 

Paní ředitelka školy PaedDr Vladimíra Hartmannová představila dětem a rodičům paní učitelku Annu Čechovou a 
přítomné hosty. Popřála prvňáčkům, aby se jim ve škole líbilo a předala slovo hostům. Všichni krátce dětem, stejně 
jako paní ředitelka popřáli, ať se jim ve škole líbí. Děkujeme všem sponzorům za předané dárky!

   - jp  -

ZPRÁVIČKY ZE ŠKOLKY

Než první slzičky  oschly, už děti nastoupily na předplaveckou   výchovu v Rakovníku. Přihlásilo se letos 15 dětí. 
Celkem mateřskou školu navštěvuje 25 dětí, z toho 6 dětí nových.

Rodiče projevili zájem o projekt „Zdravý životní styl“, který nám nabídlo Vzdělávací centrum Podkrušnohoří.     
Přednášky budou celkem tři během roku 2012-2013. První se uskuteční 23.10.2012 v 15.15 hod. v mateřské škole na 
téma: Péče o zdraví dětí se zdravotníkem. Přednáška je zdarma a je vhodná také pro tatínky a dědečky. Zveme i    
maminky, jejichž děti ještě mateřskou školu nenavštěvují a chtěly by se s námi setkat při příjemném posezení!!

Tento projekt je spolufinancován Evropským sociálním fondem a státním rozpočtem České republiky.

Těšíme se na setkání!

Helena Regálová - vedoucí učitelka MŠ

SLAVNOSTI ZELENÉHO ZLATA  SLAVNOSTI ZELENÉHO ZLATA  SLAVNOSTI ZELENÉHO ZLATA  

„Tak to se povedlo“ řekli si ti, kteří se přišli pobavit a zavzpomí-
nat v sobotní podvečer 18. srpna na dolní kolešovickou náves. Už    
během odpoledne vyrostlo před kulturním domem zastřešené     
pódium. Připravovaly se stoly a lavice pro návštěvníky. Na pódiu 
nejdříve doslova vlétla rocková skupina  FIVE SINS a později    
hrála skupina UNDERTAKERS, která hrála právě pro generaci 
těch, kteří vzpomínali na chmelové brigády. Na zážitky, přátele a 
lásky prostě na vše co k chmelovým brigádám patřilo.  Koncert 
se nesl v duchu tanečních čajů z období chmelových brigád a tak    
návštěvníci poslouchali povídali si a popíjeli chutné české pivo. 
S přibývajícím časem se i někteří osmělili a využili prostranství u 
pódia k tanci.

Takovou účast návštěvníků asi nikdo nečekal. Jistě k tomu při-
spělo příjemné teplé počasí  a víkendový odpočinek. Pořadatelé Rakovnicko o.p.s. a obec Kolešovice mohli být spo-
kojeni. Koncert se opravdu povedl.  Škoda jen, že se v repertoáru kapel neobjevila žádná česká skladba. I to se neslo 
mezi návštěvníky po skončení koncertu.  První slavnosti zeleného zlata v naší obci se vydařily a těšíme se za rok 
nashledanou!                       - jp  -

Fotografie z Dočesné v Kolešovicích si můžete prohlédnout na webových stránkách obce (www.kolesovice.cz )                                  

  Obec Kolešovice a SHVPL Kolešovice pořádají v neděli 14. října 2012 od 14 hodin na polním letišti 

tradiční DRAKIADÁDU.                                                   

Zveme všechny děti. Tatínkové vyrábějte nebo maminky kupujte. Občerstvení na místě zajištěno! 



DOČESNÁ V KOLEŠOVICÍCHDOČESNÁ V KOLEŠOVICÍCHDOČESNÁ V KOLEŠOVICÍCH

Na úvod několik střípků z historie:  

* tyče jako opory pro chmel se používaly do konce 19. 

století * tyče se vyráběly z dvaceti až třicetiletých 

kmínků smrků * poslední tyčovka u nás zanikla v pade-

sátých letech minulého století * kolešovická tyčovka 

byla založena v roce 2011, aby připomínala historický 

způsob pěstování chmele, pracovní postupy a zvyky *

je v ní téměř 160 babek chmele Žateckého poloraného 

červeňáku * v Kolešovicích je jediná tyčovka v ČR, kde 

se při sklizni tyče vytahují

Už po sedmé hodině ranní v sobotu 8. září 2012 bylo na 

dolní návsi pěkně živo. Na prostranství před kanceláří 

firmy Rakochmel, hned vedle tyčové chmelnice vyrostly 
tři stany ve tvaru pagody a čtvrtý byl připraven pro ob-

čerstvení návštěvníků, které zajistili manželé Zingrovi. 

Zbylý prostor na prostranství byl určen pro posezení 
návštěvníků.  Ještě zbývalo zkontrolovat ozvučení celé 

akce a třicet minut po deváté hodině starosta úvodním 

slovem zahájil Dočesnou 2012, kterou připravila obec 

Kolešovice ve spolupráci s Rakovnickem o.p.s. Chlapi 
začali tahat ze země tyče a s každou další získávali jis-

tější grif. V dolních částech kolem tyče uvázali řetízek a 

za něj pomocí páčidla a kozy ji vytáhli a položili na zem. 
Poté se štok rozdělil na menší části a putoval do rukou 

česačů. Příkladem šel ředitel Rakovnicko o.p.s. Radomír 

Dvořák s manželkou, kteří se jako první chopili stoliček 

s košíkem a bravurně se pustili do česání. Další česáči se 
zjevovali jako houby po dešti. Protože chmelové šišky 

kvůli nedostatku vláhy a vysokým teplotám nedosáhly 

obvyklých velikostí, měli chlapi, kteří zajišťovali přísun 

štoků pro česáče skutečně napilno.  Tyče v zemi držely 
více, než se předpokládalo  a pro příští rok bude rozhod-

ně lepší vymyslet nějaký jiný způsob, jak tyče ukotvit a 

jak je lépe vytahovat.  Začesat si přišli mladí i staří, pa-
mětníci a několik i našich nejmenších. Na stoličky used-

lo i několik dam oblečených v dobových kostýmech. 

Družinka česáčů se rychle rozrostla a čítala asi 30 česá-
čů.  Pro česáče bylo připraveno i občerstvení. Výborné 

sladké i slané zákusky napekly kolešovické ženy a 

v pohostinství byl připraven guláš, pivo a káva. Mezitím 

přicházeli další občané, kteří se přišli podívat a nebo 
jenom posedět s přáteli. V sobotu se ale jenom nepraco-

valo. Návštěvníci měli možnost prohlédnout si historic-

kou  sušárnu chmele. V jednotlivých patrech sušárny  
viděli  vyřezávaný dřevěný betlém pod názvem „Deset 

zastavení s chmelem a pivem“. Dalším zpestřením pro-

gramu byla možnost jízdy v průběhu celého dne histo-

rickým motorovým vlakem na trati Krupá – Kolešovice 
za zlevněné jízdné.  Tato atrakce byla ještě umocněna 

tím, že někteří česáči se nechali odvézt v pravé poledne 

historickým autobusem Pivovaru Krušovice na nádraží 
do Kněževsi. Tady  nasedli na Kolešovku a vrátili se 

zpět  do Kolešovic.  Z nádraží se vydali průvodem ke 

křížku česáče, kterého zabil blesk při cestě z chmelnice. 
Chmelařský křížek se nachází u silnice ve směru na Pšo-

vlky a byl obnoven v roce 2008. Poté se všichni vrátili a 

opět usedli  na stoličky, aby splnili svůj cíl a očesali 

všechny štoky. Čím více se blížil konec česání, ubývali 
síly. Zejména pak silákům, kteří se až do úmoru potýkali 

s tyčemi.  O hladký průběh, odměření načesaného chme-

le a rozdávání žetonů za načesané věrtele se staral pan 

Petr Novotný. Na závěr konstatoval, že bylo celkem 
načesáno přibližně 25 věrtelů. Načesaný chmel putoval 

do historické sušárny hned vedle chmelnice. Tady se 

bude pro letošek sušit zatím jen vzduchem na lísách. 
Sušárna, pokud se ji podaří opravit, se roztopí až příští 

rok. Chmel se nasáčkuje, přidají se k němu  recepty a 

bude k dispozici, spíše jako suvenýr, jako originální 

Kolešovický chmel. Zhruba od 14 hodin byl připraven 
doprovodný kulturní program. První vystoupil Čtyřlístek 

z Nového Strašecí s pásmem lidových písní. Před další 

hudební skupinou proběhlo slavnostní předání chmelo-
vých věnců hospodáři Mgr. Miloslavu Mánkovi, chme-

laři Petru Novotnému a starostovi obce Martinovi Dvo-

řákovi. Závěr kulturního programu obstarala kapela Tře-
husk s pásmem písniček z první republiky.Celodenní 

slavnost měla i díky krásnému slunečnému počasí poho-

dový průběh a poslední návštěvníci opouštěli dočesnou 

kolem 19. hodiny. Než se kdo nadál začalo se šeřit a tak 
zbývalo ještě za světla uklidit všechny lavice, stoly, sta-

ny, odpadkové koše a informační tabule.  Na závěr jako 

vždy patří poděkování… A protože seznam je hodně 
dlouhý, děkujeme všem, kteří se jakoukoliv měrou na 

Dočesné 2012 podíleli. A ještě přání do příštího roku, 

jen houšť a větší chmelové šišky.                  
  -  bp  -



KŘIVOKLÁTSKÉ PANOVÁNÍ  KŘIVOKLÁTSKÉ PANOVÁNÍ  KŘIVOKLÁTSKÉ PANOVÁNÍ  

Z HISTORIE SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ V KOLEŠOVICÍCHZ HISTORIE SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ V KOLEŠOVICÍCHZ HISTORIE SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ V KOLEŠOVICÍCH

Boj člověka s ohněm je odvěký. Již 200 let před 
Kristem bylo zhotoveno hasičské čerpadlo, jehož princip 
se stal základem hasičských stříkaček užívaných až do 
18. století. Velké požáry středověkých měst přiměly 
panovníky a představitele měst k vydávání směrnic 
s pokyny, jak požárům zabraňovat a jak je hasit. Tyto 
pak byly v dalších staletích zpřesňovány. Převratný   
vynález parního stroje ovlivnil také rozvoj požární    
techniky. Revoluční rok 1848 znamenal také počátek 
sdružování nadšenců, kteří pomáhali při boji s požáry a 
při mimořádných událostech.K prvním pokusům založit 
dobrovolnický spolek hasičů došlo v Chrudimi (1863) a 
ve Slaném. První německé sbory vznikly v Zákupech 
(1854) a v Liberci (1861). První český hasičský sbor v 
Čechách byl založen r.1864 ve Velvarech. Rozhodující 
opatření v rozvoji dobrovolných hasičů bylo vydání 
„Řádu policie požárové“ v 70. letech 19. století. Hlavní 
zásady tohoto řádu platily až do r.1941. Také 
v Kolešovicích vznikl hasičský sbor. Německý sbor 
vznikl roku 1872 a v obci pracoval až do druhé světové 
války.

Tak jako v mnoha obcích pohraničí a obcích 
osídlených před druhou světovou válkou převážně    
německy mluvícím obyvatelstvem, i v Kolešovicích 
došlo v prvních poválečných letech k výměně obyvatel-
stva. A to znamenalo velkou změnu také pro hasičský 
sbor. Původní německý sbor zanikl a byl založen sbor 
český.Stalo se tak na základě vládního nařízení a usnese-
ní místní správní komise, která ukládala svolání veřejné 
schůze za účelem založení sboru dobrovolných hasičů. 
Schůze se uskutečnila 5. 9. 1945 v hostinci pana Morav-
ce.Byli tu jmenováni funkcionáři nového sboru a ustano-
veno prozatímní hasičské družstvo pro případ požáru. 
Sbor měl v tuto chvíli 34 členů a každý následující rok 
noví přibývali. Nositelé mnohých příjmení žijí v naší 
obci dodnes a mnozí jsou členy místního                    
sboru. Připomeňme si jména prvních funkcionářů:    
Bohuslav Folbr (velitel), Václav Hejda (náměstek velite-
le), Antonín Slapnička (jednatel), Stanislav Hrubý 

(hospodář), Květoslav Folbr (pokladník), František 
Adelt (strojmistr).

Hned na první schůzi bylo navrženo, aby veške-
rá výzbroj původního německého sboru byla sepsána a 
odevzdána a také byl sepsán veškerý inventář nacházejí-
cí se v hasičské zbrojnici. V obci v prosinci toho roku 
vznikl požár v hospodářském družstvu. Požár byl     
místním sborem úspěšně likvidován. 

V roce 1946 se mírně rozšířilo a přeskupilo 
vedení sboru a v květnu byl zvolen starosta sboru Josef 
Šilhan. Sbor pilně pracoval na dovyzbrojení hasičského 
družstva. A tak byl spraven výsuvný žebřík (dodnes je 
používán), po zničení hadic při požáru v Kolešově byly 
zakoupeny v Podbořanech nové,  dále byl zakoupen 
podvozek pod motorovou stříkačku a byly pořízeny 
předpisové pracovní obleky. Hasičské družstvo          
zasahovalo u šesti požárů a to v Kolešově, Hokově, 
Kněževsi a Kolešovicích. Hasiči také zajišťovali        
povinný požární dozor v době filmových představení. 
Sbor se také čile zapojil do společenského života v obci. 
5. ledna 1946 se konal první hasičský ples. V předvečer 
96. výročí narození T. G. Masaryka (7.3.) byla uspořá-
dána slavnost, v jejímž průběhu byla zapálena hranice, u 
níž stála čestná stráž. (Tradice zapalování ohňů při     
slavnostních příležitostech sahá hluboko do minulosti.) 
V létě pak hasiči zorganizovali v parku koncert s večerní 
taneční zábavou.

V roce následujícím bylo asi největší událostí 
v životě sboru uspořádání okrskového cvičení 29. 6. Po 
přivítání a společném průvodu sborů obcí následovalo 
samostatné cvičení  a odpoledne se konal v hostinci u 
Růžičků koncert a taneční zábava. Veselí pokračovalo 
večerní taneční zábavou v hotelu Praha u pana Barthla.

        Zpracovala Jaroslava Čečrdlová 

Zdroj: 
Pamětní kniha Sboru dobrovolných hasičů v Kolešovicích 
(1945-1995)   www.hasicsketradice.cz

Již šestý ročník Křivoklátské panování se konal na             
hradě Křivoklátě v sobotu 15. září. Letos bylo setkání ve  
znamení „rychtářek a rychtářů“ Křivoklátska a Rakovnícka. 
Hradem prošel historický průvod v němž byli zástupci pouze 
čtyř obcí: Chrášťan, Kolešovic, Kněževse a Švihova. Za naši 
obec se průvodu zúčastnil starosta M. Dvořák s rodinou a 
zastupitel T. Hrenák s rodinou. Nechyběl jarmark, na kterém 
měly Kolešovice jako vždy svůj stánek s chmelovými sáčky a 
návodem jak naložit s chmelem v domácnosti. Hlavně však 
nechyběly tradiční české dobroty. Po škvarkových plackách, 
chlebu se škvarkovým sádlem, koláčích a buchtách se jen 
zaprášilo. Pochlubily se M. Brabcová, M. Kočková, L. Krej-
čová a J. Ritterová, které dobroty nabízely ve stánku. Chutna-
ly skvěle jako vždy. Opět je pekly obětavé kolešovické ženy.

Křivoklání patřilo k oblíbeným podzimním akcím, ale v současnosti už ani historický průvod není to, co býval. 
V průvodu nebyly všechny obce jako v předcházejících letech a některé zákazy odradily i podnikatele, kteří své    
zboží na této akci prezentovali. Ti, kteří si udělali čas a na hrad přijeli, i přesto nebyli zklamáni. O radost se postarali 
kejklíři, šermíři, trubači, bubeníci a tanečníci, tak jak to bývalo v dávných dobách na hradech pro potěšení panstva.                                                                                                                                   

-jp-
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OSLAVA SVATÉHO VAVŘINCE 

Dne 10.8. proběhla v areálu ubytoven sklizňového střediska Heřma-
nov oslava svátku Sv. Vavřince. Akci pořádala zemědělská společ-
nost Rakochmel s.r.o. Kolešovice ve spolupráci s organizačním vý-
borem, který se skládal z okolních pěstitelů chmele. Tato akce je již 
tradiční a putovní, každý rok  u jiného pěstitele chmele se  sejdou 
chmelaři, zemědělci, obchodníci a všichni lidé s chmelem spjatí 

z naší žatecké    
oblasti. S dobrým 
pivním mokem a 
grilovanou flákotou 
klábosí a oslavují 
tento svátek všech chmelařů, zemědělců a potravinářů. Oslava zača-
la v odpoledních hodinách, počasí bylo nádherné, lidí se sešlo víc 
než sto a nálada byla velmi příjemná. Po celý večer byla k dispozici 
spousta grilovaného, smaženého a uzeného masa, sýry a sladkosti. 
K pití byl široký výběr nápojů a 
samozřejmě sedm druhů piv. 
Zaměs tnanc i  Rakochmelu 
zkrášlili celý areál. S výzdobou 
pomohl také p. Radek Dvořák za 
občanské sdružení Rakovnicko 
o.p.s z vystavením vyřezávané 
tématické expozice a z nabídkou 
Křivoklátského piva. V podvečer 
proběhly tři soutěže chmelařské-
ho trojboje: ruční česání chmele, 
koulení pivovarských sudů a pití 
piva na čas. Poté byla vylosována 
tombola a až do ranních hodin 
k tanci a poslechu hrála skupina 
Šlapeton. 

Hospodářský rok 2012 nebyl k polním plodinám příliš 
nakloněný, přesto nedopadl tak špatně. Sušší průběh 
podzimu ztížil ozimým plodinám vzcházení, zima bez 
sněhu a teploty padající hluboko pod nulu zapříčinily 
vysoké ztráty vymrznutím. Průběh jara a nástup léta lze 
též hodnotit jako suchý, to jsou hlavní klimatické fakto-
ry, které držely výnosy na až pod průměrem. Řidší    
porosty nejsou schopny dobře konkurovat plevelům, 
čímž se navýšil vstup herbicidů. Suché a teplé počasí 
vyhovuje mnoha polním škůdcům, tím pádem bylo i zde 
použito více insekticidů. 

Teplé a suché počasí během žní napomohlo k hladkému 
průběhu sklizně. Žně začaly v polovině července       
ozimým ječmenem a bez větších přestávek byly ukonče-
ny ozimou pšenicí v polovině měsíce srpna. I mák se 
letos sklidil do 25. srpna. Největší plochu zaujímala   
ozimá pšenice 414 ha s prům. výnosem 4,84 t/ha, ozimá 
řepka z 227 ha 2,5 t/ha, oz. ječmen 3,7 t/ha, jarní ječmen 
4,2 t/ha, hrách 2,6 t/ha. Výnos máku nečištěného se   
pohyboval kolem 1,3 t/ha.

Jakost všech produktů lze hodnotit jako velmi dobrou. 
Na polích čeká na sklizeň kukuřice na siláž, která se 

letos se sušším počasím vypořádala nejlépe, ale i zde 
očekáváme nižší výnos než v loni. Žně i založení poros-
tů ozimích řepek se letos po dlouhé  době stihlo udělat 
do začátku sklizně chmele, což velice napomohlo k 
hladšímu průběhu chmelů.

Chmel se letos ze všech plodin nejhůře vyrovnal s tímto 
nepříznivě klimatickým rokem. Až do poloviny měsíce 
července zdatně bojoval a vypadalo to na průměrnou, 
možná i lepší úrodu. Bohužel velice teplé léto beze    
srážek nadchne děti o prázdninách, ale chmel to nesnáší. 
Poslední naděje zhasla po třech tropických dnech 
v začátku sklizně, kdy teploty přesahovaly 35 stupňů. 
Zhruba na polovině ploch chmel uschnul na drátu.    
Sklízet chmel jsme začali 18.8. a ukončili 1.9. Celkový 
průběh sklizně byl dobrý. Letos se na sklizni podílelo 
celkem 83 lidí, ke strojům a na traktory si najímáme lidi 
z okolí, s ručními pracemi nám pomáhají vysokoškoláci 
z Ostravska a lidé ze Slovenska. Čistá sklizňová plocha 
chmele byla letos nejnižší, 103 ha s průměrným výno-
sem 0,8 t/ha suchého chmele.

za firmu Rakochmel s.r.o., ing. Karel Šrámek 

ŽŇOVÉ ZPRAVODAJSTVÍ ZEMĚDĚLSKÉ SPOLEČNOSTI RAKOCHMEL 



JAK JDE ŽIVOT V DOMOVĚ KOLEŠOVICE  JAK JDE ŽIVOT V DOMOVĚ KOLEŠOVICE  JAK JDE ŽIVOT V DOMOVĚ KOLEŠOVICE  

ŽIVOT V DOMOVĚ…….

. . . jak ten čas letí, máme tu podzim a s ním další zprávičky ze   
života v našem Domově.               

Začneme hned jednou významnou událostí a tou je životní        
jubileum. Dne 3. srpna jsme blahopřáli paní Jiřině Bouškové,   
která oslavila tento den 90té výročí svého narození. Do dalších let 
jí  přejeme hodně a hodně zdraví. 

V sobotu 11. srpna jsme navštívili Železniční muzeum v Lužné. 
Připomenout si doby, kdy se jezdilo ještě na páru, byl opravdu    
zážitek stejně jako cesta vlakem.

NÁVŠTĚVA SENÁTORA JIŘÍHO DIENSBIERA

V rámci své předvolební prezidentské kampaně nás v pondělí 
13. srpna navštívil senátor pan Jiří Diensbier, který poseděl 
s klienty Domova na společenské místnosti a ochotně odpovídal 
na dotazy nejen klientů, ale i zaměstnanců.

Ve čtvrtek 16. srpna nás  neodradila  ani malá dešťová přeháňka 
od grilování. Naopak jemný deštíček vyčistil vzduch 
a pod přístřeškem jsme si společně při harmonice pana Zdeňka   
Černého kromě konzumace buřtíků i  zazpívali. Začátek září jsme 
prožili ve sportovním duchu

OLYMPIONÁDA PRO SENIORY VE SMEČNĚ

V Domově Pod Lipami ve Smečně, jsme ve středu 5. září v soutěži 
jednotlivců obhájili první 3 místa v těchto disciplínách: 1. místo 
paní Květa Kopecká v hodu na plechovky, 2. místo paní Eva     
Doležalová ve skládání puzzlí a dvě 3. místa: pan Oldřich Trefil 
v rybolovu a házené.  

UNHOŠŤSKÉ SPORTOVNÍ HRY

Týden po úspěchu ve Smečně, jsme přijali pozvání do Domova 
seniorů v Unhošti. Zde jsme se v soutěži jednotlivců umístili takto: 
2. místo pan Jaroslav Walter v hodu na cíl a 3. místo paní Eva   
Doležalová v abecedě. Blahopřejeme vítězům a oběma              
pořadatelům děkujeme za pozvání.

V rámci předvolební kampaně do krajských voleb za ČSSD, nás 
v pátek 14.září navštívil kandidát do Zastupitelstva Středočeského 
kraje pan Zdeněk Syblík se svým volebním štábem. Akce proběhla 
na nádvoří Domova za hudebního doprovodu kláves pana Bláhy.

Poslední akcí  tohoto  třičtvrtiletí  byla 3. Zámecká slavnost aneb sbohem léto, vítej podzime jak  by se také dala 
nazvat. Konala se 20. září  za hudebního doprovodu pánů Jiřího Bartůška a Zdeňka Bechyňského. Za vydatného   
občerstvení si zájemci mohli vyrobit dekoraci z malých dýní a sušin, naplnit sklenice suchými plody, zaházet si    
kukuřicí do koše, nebo šipkami na terč. Někteří se pustili do skládání puzzlí. Na závěr došlo i na taneček. Bylo to 
opravdu hezké odpoledne. E.



Č E R V E N E C   

TEPLOTY V ČERVENCI [ °C]
SRÁŽKY V ČERVENCI 

[ l /m2 ]

rok Max. datum Min. datum průměr celkové Max. Datum

2010 38,5 14.07.2010 8,5 08.07.2010 21,48 134,0 60,0 23.07.2010

2011 31,5 07.07.2011 6,5 01.07.2011 17,43 124,5 32,0 20.07.2011

2012 35,5 27.07.2010 6,5 23.07.2012 19,49 89,5 29,0 03.07.2012

S R P E N   

TEPLOTY V SRPNU [°C]
SRÁŽKY V SRPNU 

[ l /m2 ]

rok Max. Datum Min. Datum průměr celkové Max. datum

2010 33,5 21.08.2010 7,5 20.08.2010 18,02 113,0 26,5 07.08.2010

2011 34,0 24.08.2011 6,0 31.08.2011 18,24 99,5 36,0 25.08.2011

2012 39,5 20.08.2012 5,5 14.08.2012 19,8 59,0 35,0 31.08.2012

JAK BYLO? POČASÍ V OBCI JAK BYLO? POČASÍ V OBCI JAK BYLO? POČASÍ V OBCI 

JEN SE LIDI ROZHLÉDNĚTE, CO TU KOLEM KVÍTÍ KVETE JEN SE LIDI ROZHLÉDNĚTE, CO TU KOLEM KVÍTÍ KVETE JEN SE LIDI ROZHLÉDNĚTE, CO TU KOLEM KVÍTÍ KVETE 

… ač k nelibosti nás všech, musíme 

se rozloučit s létem, časem           

dovolených a slunečních dní  a    

připomenout si na fotografiích     

kvetoucí výzdobu naší obce, o      

kterou se postarali někteří            

spoluobčané.   



            * gratulujeme občanům ve věku 70, 75, 80 let a po 80 roce každý rok          
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J a r o s l a v a  Č e č r d l o v á  

Z d e n k a  H o u b o v á   

        

S t a n i s l a v  F r ý d a  

E m í l i e  V a ň h o v á  

M o n i k a  Z e l i n g e r o v á        

ŽIVOTNÍ JUBILEUM V ZÁŘÍ A ŘÍJNU LETOŠNÍHO ROKU OSLAVÍ 

SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA

PŘEJEME PEVNÉ ZDRAVÍ A POHODU DO DALŠÍCH LETPŘEJEME PEVNÉ ZDRAVÍ A POHODU DO DALŠÍCH LET

PŘIPOMEŇTE SI PŘÍSLOVÍ NÁSLEUJÍCÍCH MĚSÍCŮPŘIPOMEŇTE SI PŘÍSLOVÍ NÁSLEUJÍCÍCH MĚSÍCŮPŘIPOMEŇTE SI PŘÍSLOVÍ NÁSLEUJÍCÍCH MĚSÍCŮ

POZVÁNKA NA DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ POZVÁNKA NA DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ POZVÁNKA NA DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ 

Obec Kolešovice zve spoluobčany na divadelní představení „Obec Kolešovice zve spoluobčany na divadelní představení „TAK, KDO K ČERTU ODEJDETAK, KDO K ČERTU ODEJDE“ “ 

(kancelářské drama, téměř současné) (kancelářské drama, téměř současné) v podání Divadelního souboru Tyl Čistá.           v podání Divadelního souboru Tyl Čistá.           

Představení se koná na sále Kulturního domu v Kolešovicích v neděli 21.10.2012 od 16 hodin. Představení se koná na sále Kulturního domu v Kolešovicích v neděli 21.10.2012 od 16 hodin. 

ŘÍJEN
1.10.        Říjen když blýská – zima plíská

4.10.        Svatý František zahání lidi do chýšek

13.10       Po svaté Tereze mráz po střechách leze

16.10.      Jaký den Havel ukazuje. Taková se zima          
  připravuje

22.10.      Svatá Voršila zimu posílá

LISTOPAD
2.11.        Když na Dušičky jasné počasí panuje, 

  příchod zimy to oznamuje

9.11.        Svatý Teodor – mrazy lezou z hor

11.11.      Na svatého Martina kouřívá se z komína

22.11.      Svatá Cecílie sněhem pole kryje

25.11.      Na svatou Kateřinu schováme se pod peřinu

                Kateřina na ledě – Vánoce na blátě

29.11.      Na Saturnina – skučí Meluzína

30.11.      Když na Ondřeje sněží, sníh dlouho poleží

PROSINEC

4.12.        O svaté Barboře ležívá sníh na dvoře

13.12.       Lucie noci upije

16.12.      O svaté Albíně schovej se do síně

21.12.      O Svatém Tomáši meluzína straší

23.12.       Svatá Viktorie obrázky na okna ryje

24.12.       Na Adama a Evu čekej oblevu

25.12.       Mráz na Boží narození, zima se udrží bez 

    proměnění

26.12.       Chodí-li Kateřina po ledě, svatý Štěpán   

    chodí po blátě

O svatém Mikuláši často vítr práší.

                                                          Z Čech




